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Zápis z Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů holubů konané dne 

5. dubna 2014 v Pardubicích 

Jednání se zúčastnili pozvaní delegáti - z okresů: Benešov, Beroun, Blansko, Brno, Břeclav, 

Česká Lípa, České Budějovice, Hodonín, Hradec Králové, Chrudim, Jeseník, Jindřichův Hradec, 

Karviná, Kladno, Kolín, Kroměříž, Kutná Hora, Liberec, Litoměřice, Louny, Mělník, Mladá 

Boleslav, Náchod, Nymburk, Olomouc, Opava, Ostrava, Pardubice, Pelhřimov, Písek, Plzeň, 

Praha – západ, Prostějov, Přerov, Příbram, Rokycany, Sokolov, Svitavy, Šumperk, Tábor, Třebíč, 

Uherské Hradiště, Vsetín, Vyškov, Zlín, Znojmo a Žďár nad Sázavou.   

delegáti - z klubů chovatelů holubů: benešovských holubů, bradavičnatých plemen holubů, 

brněnských voláčů, českých bubláků, českých čejek a lysek, českých rejdičů a pražských rejdičů 

středozobých, českých staváků, českých voláčů sivých, gigantů a výstavních holubů, hýlů a 

norimberských skřivanů, chocholatých staváků, kingů, koburských skřivanů a římanů, 

moravských bagdet, moravských pštrosů, moravských voláčů sedlatých a moravských 

bělohlávků, německých výstavních holubů, ostravských bagdet, prácheňských káníků, 

rakovnických kotrláků, rejdičů a racků, rysů, slepičáků, slezských plemen, strukturových holubů 

a velkých voláčů 

Omluveni zástupci okresů: Frýdek Místek, Havlíčkův Brod, Karlovy Vary, Most, Praha, Praha 

– východ, Rakovník, Strakonice, Teplice 

Konference se nezúčastnili tito pozvaní delegáti z jednotlivých okresů: Bruntál, Český 

Krumlov, Děčín, Domažlice, Cheb, Chomutov, Jablonec nad Nisou, Jičín, Jihlava, Klatovy, Nový 

Jičín, Plzeň - sever, Prachatice, Rychnov nad Kněžnou, Semily, Tachov, Trutnov, Ústí nad 

Labem, Ústí nad Orlicí.   

Konference se nezúčastnili tito pozvaní delegáti Klubů chovatelů holubů: moravských 

moráků, pražských krátkozobých rejdičů  

Za ÚOK chovatelů holubů: Pavel Wieder, Ondřej Matouš, Jiří Holaň a Jiří Kristek  

Omluven: Mgr. Bc. Alexandr Veselý.  

Za revizní komisi ÚOK: Ing. Václav Krůta a Oldřich Vízek 

Hosté: Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH, RNDr. Milan Tyller, člen standardové 

komise ÚOK 

Ad. 1).  Zahájení  
Pavel Wieder přivítal přítomné delegáty a zástupce chovatelských klubů. Seznámil je s účastí na 

dnešní konferenci a konstatoval, že z 28 pozvaných zástupců klubů chovatelů holubů je přítomno 

24 zástupců (v průběhu jednání se počet zvýšil na 26 zástupců). 
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 Ze 75 pozvaných delegátů (zástupců okresů) je přítomno 45 delegátů (v průběhu jednání se počet 

zvýšil na 47 zástupců). Konstatoval, že jednání je usnášeníschopné.  

Dále zopakoval účastníkům jednání způsob, jak používat hlasovací lístky. Zástupci klubů 

chovatelů holubů mají modré lístky s hlasem poradním, delegáti okresů mají hlasovací lístky 

s hlasem rozhodujícím barvy růžové. 

Ad. 2). Schválení programu konference 
Dále pokračoval v seznámení přítomných s navrhovaným programem jednání a přednesl 

konferenci připravený program: 

Program:   
1). Zahájení  

2). Schválení programu konference  

3). Schválení jednacího a volebního řádu  

4). Volba mandátové, návrhové a volební komise  

5) Kontrola usnesení z minulé konference odborností – Pavel Wieder 

6). Zpráva o činnosti chovatelských klubů - Ondřej Matouš  

7). Zpráva o činnosti sboru posuzovatelů holubů – Jiří Holáň       

8). Zpráva o plemenných chovech a šlechtitelské práci – Jiří Kristek 

9). Zpráva o činnosti holubářské sekce Evropského svazu a – Mgr. Alexandr Veselý  

10). Zpráva o činnosti komise pro standardy holubů – Mgr. Alexandr Veselý             

11). Zpráva o činnosti ÚOK CHH za rok 2013 – Pavel Wieder  

12). Zpráva revizní komise odbornosti – Ing. Václav Krůta 

13) Projednání rozpočtu odbornosti na rok 2015 – Ondřej Matouš 

14) Projednání směrnice pro uznávání plemenných chovů - Pavel Wieder 

15). Představení kandidátů RK odbornosti chovatelů holubů  

16). Volby do RK   

17). Diskuse  

18). Usnesení  

19). Závěr 

Program konference byl přítomnými delegáty hlasováním schválen. 

 

 



Ad.  3).  Schválení jednacího a volebního řádu  

V dalším bodě seznámil Pavel Wieder přítomné s jednacím řádem a volebním řádem. O doplnění 

a přednesení Volebního řádu požádal JUDr. Michala Danišoviče.  

Oba řády byly přítomnými delegáty schváleny (44 delegátů PRO, 3 delegáti se zdrželi). 

Ad. 4).  Volba mandátové, návrhové a volební komise  

V dalším bodě Pavel Wieder předložil delegátům návrhy na obsazení potřebných komisí, 

mandátové, návrhové a volební.  Za ÚOK chovatelů holubů navrhl do těchto komisí: 

 mandátová – Ing. Josef Albrecht 

 návrhová – Ing. Václav Krůta 

 volební – JUDr. Michal Danišovič 

Požádal o doplnění těchto komisí delegáty konference. Po doplnění a navržení byly hlasováním 

schváleny tyto komise:   

Mandátovou komisi ve složení – Ing. Josef Albrecht, Radim Kutra, Jiří Punda 

Návrhovou komisi ve složení – Ing. Václav Krůta, Pavel Barták, Evžen Gaš  

Volební komisi ve složení – JUDr. Michal Danišovič, Josef Brachtl, Miroslav Heller  

Komise byly přítomnými delegáty hlasováním schváleny. 

Ad. 5). Kontrola usnesení z minulé konference odborností – Pavel Wieder 

Pavel Wieder přednesl k jednotlivým bodům, které ÚOK uložila konference odbornosti: 

1. Naplnit plán práce a rozpočet ÚOK chovatelů holubů na rok 2013 – splněno, plnění rozpočtu 

přednese v další části Ondřej Matouš 

2. Nadále podporovat veterinární prevenci v plemenných chovech – splněno, vyplacena částka 

27. 036,- Kč 

3. Předsedovi ÚOK chovatelů holubů řešit s ÚV ČSCH stejný počet delegátů konference podle 

stejného klíče jako na VH ČSCH – nesplněno, ÚOK předpokládala, že budou VH předloženy 

a schváleny nové stanovy, které tuto záležitost řeší, avšak nestalo se tak a proto delegátům 

nic nebrání v rozhodnutí na tomto jednání. Po hlasování, kdy většina delegátů hlasovala 

PRO, bylo rozhodnuto o klíči pro delegáty na konferenci odbornosti v roce 2015 -  350 

členů se rovná 1 hlas. Tento klíč bude použit i na probíhající konferenci. Zástupci okresů 

Brno a Opava podle zaplacených členských známek, mají dva hlasy. Počet delegátů 

konference je tedy 47delegátů se 49 hlasy.  

4. ÚOK chovatelů holubů dořešit stížnost Klubu chovatelů holubů rejdičů a racků, seznámit 

s řešením příští konferenci delegátů odbornosti chovatelů holubů – splněno, vyzval Jiřího 

Kristka o přednesení závěru ÚOK chovatelů holubů, k této stížnosti. 



Jiří Kristek přednesl stanovisko ÚOK.  

ÚOK chovatelů holubů na doporučení revizní komise odbornosti přijala usnesení o přejmenování 

klubu – USNESENÍ OH 12/3/2/1:  Klub ponese název: „Klub chovatelů českých rejdičů a 

pražských rejdičů středozobých“, tajemník př. Marušák zabezpečí všechny náležitosti s tímto 

spojené. Klub byl na základě tohoto usnesení přejmenován na Klub chovatelů holubů českých 

rejdičů a pražských rejdičů středozobých. Na pozvání ÚOK chovatelů holubů se na jednání 5. 3. 

2014 dostavili zástupci Klubu chovatelů holubů českých rejdičů a pražských rejdičů středozobých 

- předseda klubu Pavel Vajs a jednatel klubu Ing. Gerhard Stein.  Zástupci Klubu chovatelů 

holubů rejdičů a racků se z jednání telefonicky omluvili 10 minut před zahájením samotného 

jednání o projednání stížnosti. Zástupci klubu podali informaci o vzniku klubu. Předložil 

šlechtitelský plán pro obě plemena. Dále bylo jednáno o cílech šlechtění a možnosti rozšíření 

barevných rázů.  Klub zpracoval a zpreciznil kresbu ideálu u českého rejdiče. Klub se snaží o 

sjednocení plemenných znaků v jednotlivých plemenech. Provádí i měření důležitých plemenných 

znaků u holubů. Velkou váhu dává klub na popularizaci plemen na webových stránkách klubu. 

Zmínili i letové vlastnosti u obou plemen a popsali, jak klub pracuje a připravuje tréninky pro 

obě plemena, kdy všichni chovatelé vedou chovy letovým směrem. 

Členové ÚOK chovatelů holubů v průběhu tohoto jednání prodiskutovali plemenné určující znaky 

a proces zapsání pražských rejdičů středozobých do EE seznamu plemen. 

Jiří Kristek po prodiskutování se všemi členy komise navrhl tuto stížnost uzavřít jako 

neopodstatněnou. Vznik klubu není v rozporu s legislativou ČSCH. ÚOK chovatelů holubů 

navrhne delegátům Konference chovatelů holubů stížnost Klubu chovatelů holubů rejdičů a 

racků uzavřít jako bezpředmětnou. Zástupci Klubu chovatelů holubů českých rejdičů a pražských 

rejdičů středozobých podali přesvědčivé plány a cíle pro obě plemena. Podle názoru členů ÚOK 

chovatelů holubů má tato práce smysl a jeví se pro obě plemena do budoucna jako přínosná. 

USNESENÍ OH 14/2/2/1:  Doporučit delegátům konference chovatelů holubů uzavřít stížnost 

Klubu chovatelů holubů rejdičů a racků jako bezpředmětnou. 

Pavel Wieder vyzval přítomné delegáty k hlasování o tomto doporučení. 

Většina delegátů hlasovala PRO. Hlasování: 39 delegátů PRO, 7 delegátů PROTI a 3 delegáti se 

zdrželi.  

Uzavření stížnosti Klubu chovatelů holubů rejdičů a racků dle návrhu ÚOK chovatelů holubů – 

uzavřít stížnost Klubu chovatelů holubů rejdičů a racků jako bezpředmětnou 

5. Řešit nánožní kroužky se sekretariátem ÚV ČSCH – splněno, opakovaně jednáno. ÚV 

ČSCH na svém zasedání rozhodl o možnosti objednávat kroužky přes Kluby, za podmínky 

dodržení požadovaných formalit, viz usnesení -  "Usnesení XVII. Valné hromady ČSCH - 

Předávat každoročně na sekretariát ÚV ČSCH seznam svých členů k datu 31. 12., a to 

nejpozději do 31. 3. následujícího roku" 

 6. Graficky upravit dvojjazyčnou verzi webových stránek Svazu v sekci holubů – splněno, na 

webových stránkách ČSCH, je úvodní stránka v sekci holubi ve dvojjazyčné verzi – česky a 

německy 

Pavel Wieder vyzval Ondřeje Matouše k přednesení zprávy. 



 

Ad. 6).  Zpráva o činnosti chovatelských klubů - Ondřej Matouš 

Ondřej Matouš přednesl svou zprávu na připravené prezentaci. V úvodu své zprávy předložil 

plnění rozpočtu v roce 2013. 

PLNĚNÍ ROZPOČTU ÚOK CH OH ZA ROK 2013. 

NÁKLADY. 

ČÍSLO 

ÚČTU 

NÁZEV ÚČTU Plán 2013 Skutečnost 2013 

501 100  Spotřební materiál          24 730,00 Kč             1 144,00 Kč  

5013* Svazová propagace, odb. 

literatura 
         10 730,00 Kč                       -   Kč  

501 701  PHM - benzín           8 616,00 Kč                       -   Kč  

501 702  PHM - nafta           4 579,00 Kč             3 150,00 Kč  

501 703  PHM - benzín zahraniční cesty           1 808,00 Kč                       -   Kč  

504 503  Kroužky okrasných holubů        530 000,00 Kč         504 735,00 Kč  

512 100  Cestovné zaměstnanců           5 060,00 Kč                323,00 Kč  

512 200  Cestovné funkcionářů          55 000,00 Kč           49 422,00 Kč  

512 400  Cestovné zahraniční          17 979,00 Kč             8 959,85 Kč  

513 100  Nákl. na reprezentaci - 

občerstvení 
         17 520,00 Kč             6 990,00 Kč  

513 200  Reprezentace dary           7 000,00 Kč                520,00 Kč  

513 300  Ceny dary výstavy           5 000,00 Kč             1 732,00 Kč  

518 100  Poštovné           3 037,00 Kč             3 730,00 Kč  

518 200  Telefony          10 000,00 Kč             1 481,00 Kč  

518 500  Ubytování          16 168,00 Kč             1 204,00 Kč  

518 600  Nájemné                     -   Kč             7 240,00 Kč  

518 640  Nájemné kopírka                     -   Kč             1 356,00 Kč  

518 780  Ost. služby - www stránky           5 000,00 Kč             3 043,00 Kč  



518 790  Ost. služby - údr. počítačové sítě           8 656,00 Kč             9 365,00 Kč  

518 791  Ost. služby - servis kopírka           3 707,00 Kč             2 674,00 Kč  

518 850  Veterinární poplatky          20 000,00 Kč           27 036,00 Kč  

518 880  Příspěvek na PCH + ŠCH          35 000,00 Kč           13 500,00 Kč  

521 200  Mzdové náklady - dohody          15 000,00 Kč                       -   Kč  

523 100  Odměny statutárních orgánů          30 000,00 Kč           30 000,00 Kč  

524 100  Sociální pojištění - zák.          11 250,00 Kč             7 000,00 Kč  

524 200  Zdravotní pojištění - zák.           4 050,00 Kč             2 520,00 Kč  

582 110  Mezinárodní styk - poplatky           3 110,00 Kč           13 187,83 Kč  

NÁKLADY.        853 000,00 Kč         700 312,68 Kč  

VÝNOSY. 

ČÍSLO 

ÚČTU 

NÁZEV ÚČTU Plán 2013 Skutečnost 2013 

602 350  Vzdělávací fond          35 000,00 Kč           38 730,00 Kč  

604 203  Tržby za kroužky okrasných 

holubů 
       760 000,00 Kč         721 050,00 Kč  

684 100  Tržby za členské známky - podíl          40 000,00 Kč           40 000,00 Kč  

690 110  Dotace MZE ČR na činnost - 

podíl 
         18 000,00 Kč           18 000,00 Kč  

VÝNOSY.        853 000,00 Kč         817 780,00 Kč  

 

Jako další bod znovu zopakoval, že možnost objednávání kroužků prostřednictvím klubů, bude 

po splnění usnesení Valné hromady ČSCH. Chovatelské kluby, které splní povinnost předložit 

seznam svých členů, budou moci v roce 2015 opět objednat nánožní kroužky.  

V další části představil plány na dotace na výročí chovatelských klubů a na klubovou činnost. 

Více se tomuto tématu bude věnovat pozornost na jednání ÚOK chovatelů holubů se zástupci 

klubů, které se uskuteční v měsíci červnu v Litovli. Dále prezentoval počty vystavených zvířat na 

Celostátních výstavách.  

Celostátní výstava 2013 - vystaveno 1 148 holubů což je o 768 holubů méně než v roce 

předešlém, Celostátní výstava 2012 - vystaveno 1916 holubů - (438 plemenné chovy), Celostátní 

výstava 2011 - vystaveno 1155 holubů  



Je potřeba se více prezentovat  na těchto výstavách.  

 

Pavel Wieder předal slovo předsedovi komise posuzovatelů holubů Jiřímu Holaňovi.  

Ad. 7). Zpráva o činnosti sboru posuzovatelů holubů – Jiří Holáň  

Vážení pánové – kolegové. 

Dovolte mi, abych Vás přivítal na dnešní konferenci a seznámil Vás s činností sboru 

posuzovatelů okrasných a užitkových holubů za uplynulé období. V současné době má náš 

posuzovatelský sbor 81 členů a 12 adeptů čekatelů na funkci posuzovatele. Shromáždění sboru 

spojené se školením proběhlo v 8-9 března a bylo zaměřeno na přípravu posuzovatelů 

k evropskému způsobu posuzování holubů. Byla vydána malá metodická pomůcka výrazů pro 

posuzování tímto způsobem. V měsíci září proběhlo v Rumunském Sibiu mezinárodní školení 

posuzovatelů holubů, kterého se zúčastnili tito členové sboru: př. Smetana, Veselý, Víšek, Stein. 

Z rozpočtu ÚOK bylo naším účastníkům hrazena polovina účastnického poplatku. Oproti 

minulým obdobím kdy si každý náš účastník platil vše sám je to jistý pokrok pro vzdělání našich 

posuzovatelů. Komise sboru připravila pro adepty v měsíci záři samostatné školení při krajské 

výstavě v Pelhřimově, ale bohužel účast adeptů nesplnila očekávání.  Komise sboru při svém 

příštím jednání připraví podklady pro zlepšení tohoto stavu. Je velmi potěšitelné, že naší 

posuzovatelé jsou zváni k posuzování významných výstav v zahraničí a to v Německu, 

Rakousku, Polsku, Slovensku a to př. Sousedík, Slepička, Veltruský, Chrastil, Wiedr, Gajda, 

Kuras, Holaň, chtěl bych touto cestou jmenovaným kolegů poděkovat za kvalitní posuzovatelské 

výkony a šíření dobrého jména českého holubářství. Při činnosti a práci v klubech by mě osobně 

potěšila větší angažovanost kolegů posuzovatelů, kluby jsou tepnou našeho holubářství a ve 

velké míře určují směr a úroveň šlechtění jednotlivých plemen holubů. Vážení pánové, rád bych 

se ve své zprávě zmínil o současném stavu posuzování a přechodu na posuzování evropským 

způsobem. Od roku 1974 byly vydány 3 soubory vzorníků plemen holubů. Poslední soubor 

vzorníků vydaný v roce 2008 je již pojat moderním způsobem pohledu na posouzení holuba a 

klade největší důraz na typologii jednotlivých plemen holubů, včetně pořadí posouzení 

jednotlivých hlavních plemenných znaků tím pádem vady nejsou až na česká plemena rozlišena. 

Při uvedení vzorníku do praxe, byla věnovaná malá pozornost tematickému výkladu, jak u 

posuzovatelů tak zejména při práci s kluby v tomto čase byly řešeny neustále různé půtky a 

spory. Časem při posuzování kde zcela chybí kontrolní systém výkonu posuzovatele, jsme 

přestali z větší části bodově rozlišovat rozsah vad. Stalo se to, že při všech stupních výstav máme 

okolo 80 % holubů hodnoceno známkou vynikající a výborný, 15 % holubů velmi dobrých a 5 % 

holubů je v ostatním hodnocení. Tento stav není zapříčiněn posuzovateli ale systémovou chybou 

mezi dikcí současného vzorníku plemen holubů a způsobem posuzování. Již při vydání tohoto 

vzorníku, byly argumentovány názory na změnu posuzování, ale bohužel byly vždy utlumeny. 

Evropský způsob posuzování umožňuje posuzovateli slovně vyjádřit kvalitu holuba včetně jeho 

předností, doporučení a v neposlední řadě vymezit vadu do příslušných kolonek, to samozřejmě 

musí korespondovat s vysokou odborností posuzovatele a znalosti posuzovaného plemene holuba 

a současného stavu šlechtění v naší republice. Naším cílem je dál zvyšovat odbornou úroveň 



naších posuzovatelů a hledat cestu k prospěchu českého holubářství. Vážení delegáti závěrem mi 

dovolte, abych Vám popřál hodně zdraví, osobních a chovatelských úspěchů.  

Ad. 8). Zpráva o plemenných chovech a šlechtitelské práci – Jiří Kristek 

Jiří Kristek ve své zprávě zmínil provedené kontroly u majitelů plemenných chovů holubů, která 

se setkala s velkým zájmem. Kontrola se týkala 18-ti plemenných chovů holubů. Kontroly u 

majitelů PCH všechny chovy byli bez závad, s jedním menším doporučením. Pokračování 

kontrol PCH bude pokračovat podle finančních možností ÚOK chovatelů holubů. 

V další části připomněl, že v letošním roce bude probíhat uznávání plemenných chovů na roky 

2015 – 2016, při příležitosti konání Celostátní výstavy Chovatel 2014 v Lysé nad Labem.   

RNDr. Milan Tyller v reakci na informaci o plemenných chovech navrhl, umístit na webové 

stránky ČSCH tiskopisy - Rodokmen holuba a Plemenné knihy chovných párů holubů. 

Po diskusi byl tento návrh zapracován do připravovaného usnesení. 

Jako další okruh zmínil uznávání plemene Chebská straka. První kolo uznávání, proběhlo při 

výstavě  Náš Chovatel 2014 v Lysé nad Labem. Skupina chovatelů ve složení Ing. Slepička 

František, Miloslav Lukáš a Josef Zeman doručili ÚOK žádost o uznání nového národního 

plemene holubů pod navrhovaným názvem Chebská straka. K žádosti byl také přiložen návrh 

standardu plemene. Celé uznávací řízení se řídí Směrnicí pro uznávání nových plemen a zapsání 

nových barevných a kresebných rázů národních plemen okrasných a užitkových holubů České 

republiky. Jde o plemeno středního voláče s důrazem na jeho etologické projevy, jakými jsou 

„stavění, tleskání a orlování“. Na výstavě v Lysé nad Labem, konané od 9. – 12. ledna 2014 

žadatelé vystavili 20 ks těchto holubů. ÚOK ustanovila uznávací komisi ve složení: př. Wieder, 

Mgr. Veselý, př. Holáň, př. Kristek a Ing. Slepička, která provedla dne 9. ledna 2014 hodnocení 

fenotypu představených holubů. K této příležitosti vypracoval př. Wieder „Uznávací protokol“ 

s hodnocením jednotlivých pozic od klasifikace výborný až po nedostatečný (1až 5). Komise se 

shodla na dosažení průměrné známky 2 u každého jedince ze všech pozic, aby splňoval zadání 

navrhovaného standardu. Po sečtení výsledků hodnocení komise konstatovala, že 12 vystavených 

holubů, jak ukládá směrnice podle bodu 3/b, splnilo tuto stanovanou hodnotu. Druhé kolo 

uznávání je plánováno na měsíc květen, tak aby bylo vše hotovo do konce měsíce června.  

Ad. 9). Zpráva o činnosti holubářské sekce Evropského svazu a – Mgr. Bc. 

Alexandr Veselý  

Za nepřítomného Alexandra Veselého přednesl zprávu Pavel Wieder. 

Generální zasedání EE – 9. - 12. 5. 2013 v Bernu ve Švýcarsku 

Chyběla přehlídka národních plemen holubů Švýcarska, zvolen nový předseda EE  - Švýcar Gion 

Gross, generální sekretářka Esther Huwiler (CH), na EE v Lipsku vystaveno z kapacitních 

důvodů „jen“ 95.000 zvířat, počet holubů byl na akcích EE rekordní, a sice 33.541 kusů.   

Na bernském zasedání Evropské standardové komise po dlouhých jednáních uznána česká čejka 

jako EE plemeno s č. 481. Dále přiděleno pražskému rejdiči středozobému č. 1009, kterým bylo 

potvrzeno faktické mezinárodní uznání z EV Lipsko.  

 



V lednu se uskutečnila Evropská výstava gigantů, obeslána chovateli z 3 zemí, blíže bude 

referováno v časopise Chovatel. 

  

Jako zástupce v EE musím vyjádřit politování nad skutečností, že Klub chovatelů holubů 

brněnských voláčů nebude konat Evropskou výstavu brněnských voláčů se všemi tituly a 

významem, které by jí přináležely, ale dělá jen akci mezinárodní.  

V obecně rovině doporučuji našim organizátorům konat evropské speciální výstavy našich 

plemen. Na akce takového určení bezpochyby bude možno čerpat dotace ze státní i soukromé 

sféry, které bohatě vynahradí povinnost uhradit EE 50 centů za vystavené zvíře.  

 

Mezinárodní školení posuzovatelů holubů Rumunsko 20. - 22. září 2013 

Účastnili se ho Ing. Gerhard Stein, Martin Smetana, Jaroslav Víšek a Alexandr Veselý 

Představeno téměř 30 plemen rumunské a bulharské provenience, takřka všechno rejdiči, 

výjimkou byl rumunský výstavní holub, což je výstavní poštovní holub v typu podobném 

lehčímu gigantovi, vždy v sivém zbarvení, jehož charakteristickým znakem jsou rýhy na krčním 

opeření.  Školení po stránce organizační i programové výrazně zaostávalo za školením v ČR 

v Hradci Králové! 

 

Ad. 10). Zpráva o činnosti komise pro standardy holubů – Mgr. Bc. Alexandr 

Veselý  

Za nepřítomného Alexandra Veselého přednesl zprávu RNDr. Milan Tyller.  

Komise pracuje především díky internetovému spojení a veškeré projednávané otázky řešíme 

převážen internetovou korespondencí. Fungujeme často jako připomínková skupina při 

projednávání konkrétních otázek blízkých ke standardům. Členové Standardové  komise se 

spolupodíleli na vypracování řádů, směrnic a dokumentů, které znáte všichni z webových stránek 

www.cschdz.eu  

A to zejména:  

- Směrnice pro uznávání plemenných chovů holubů 

- Směrnice pro uznávání nových plemen a barevných, kresebných rázů holubů 

 - Seznam málo chovaných a vzácných rázů národních plemen holubů 

 - Seznam řazení plemen holubů na výstavách ČSCH 

V poslední době nejnověji Seznam plemen holubů (dle EE) Evropského svazu, což zahrnuje   

řazení a zatřídění jednotlivých plemen, dále jejich správný německý, anglický a český název.  

Naše jednání neprobíhají pouze přes internet. Účastnili jsme se osobně setkání ÚOK chovatelů 

holubů se zástupci speciálních klubů v Litovli 15. června 2013, včetně zajištění odborné i 

praktické části s ukázkou barevných a kresebných rázů několika plemen u přivezených holubů. 

http://www.cschdz.eu/


Účastnili jsme se jednání ÚOK chovatelů holubů konané dne 13. září 2013 v Lysé nad Labem. 

Kde bylo jednání Standardové komise prvním bodem jednání  UOK. 

Ze zápisu na webu cschdz.eu  pouze cituji:  

 Ad. 1. Jednání Komise pro standardy  

Jednání zahájil předseda ÚOK chovatelů holubů a předal slovo př. Veselému, aby představil 

členy standardové komise a jejich úkoly. Lumír Just - poradce zejména pro skupinu rejdičů a 

rusky hovořící oblasti, Ing. Juraj Kafka - obecná genetika a praktická dědičnost, Miroslav 

Petrovský - všeobecné holubářství, oblast německy hovořících zemí, RNDr. Milan Tyller - 

genetika a její aplikace, Mgr. Bc. Alexandr Veselý – předseda komise.  

Komise zpřístupnila našim chovatelům Evropský seznam plemen holubů dle EE, průběžně 

pracuje na problematice českého názvosloví ve spolupráci s komisí posuzovatelů a připravuje 

podklady pro barevné a kresebné rázy holubů ve formě praktické prezentace na webových 

stránkách ČSCH.  

Komise se zabývala problematikou některých znaků u kariérů, odsouhlasila výklad standardu 

Moravského pštrosa modrého bělopruhého. Průběžně budou vydávány vzorníky plemen, která se 

u nás nově objevují, nedávno toto bylo provedeno u polského výstavního a tulského lentového 

rejdiče, další plemena budou následovat. V současné době probíhá připomínkové řízení k vydání 

Standardu a uznání plemene Chebská straka.  

V letošním roce bude provedena prezentace všech českých plemen na internetových stránkách 

ČSCH ve vícejazyčné verzi s uvedením odkazu a kontaktu na každý příslušný chovatelský klub.  

Předseda Standardové komise projednal budoucí spolupráci s Německým svazem na poli tzv. 

Evropského standardu českých národních plemen. Dosud máme EE standard u brněnského 

voláče, u ostatních plemen vyvineme vlastní snahu o schválení českých vzorníků ve smyslu 

projektu EE standard.  

 

Ad. 11). Zpráva o činnosti ÚOK CHH za rok 2013 – Pavel Wieder   

Pavel Wieder konstatoval, že ve své zprávě se bude zabývat pouze záležitostmi, které přesahují 

rámec kompetencí jednotlivých členů ÚOK CHH.    

Za uplynulé období se ÚOKCHH sešla na svém jednání čtyřikrát s 92 % účastí, u těchto jednání 

byl vždy přítomen zástupce RK. Dále konstatoval, že komise pracuje jako tým, kde není místo 

pro osobní rozepře. Na svých zasedáních řešila dílčí úkoly, které jsou zapsány v jednotlivých 

zápisech z jednání ÚOKCHH a ty jsou pak aktuálně zveřejňovány na webových stránkách Svazu. 

Vyjádřil spokojenost se skutečností, že se již nyní projevuje účinnost přijaté holubářské 

legislativy během uplynulých čtyř let.  Plně se rozjela činnost Komise pro standardy. Na zasedání  

ÚOK CHH  2/2013 byla jmenována tato komise v tomto složení: Mgr. Alexandr Veselý – 

předseda, členové – RNDr. Milan Tyller, Miroslav Petrovský, Lumír Just a Ing. Juraj Kafka.  

Velmi dobře funguje komise posuzovatelů, která byla zvolena podle Statutu sboru posuzovatelů a 

následně potvrzena ÚOK CHH v tomto složení: Jiří Holaň – předseda, Martin Smetana  – 

místopředseda, členové Karel Jirků (bohužel již zesnulý), Josef Brandejs a Jiří Ščebel.  



V oblasti tvorby a novelizace legislativy byl zpracován Organizační řád odborných komisí ZO a 

OO, který mimi jiné řeší evidenci kroužků. S jeho zavedením se čeká na zpracování centrální 

evidence členů sekretariátem ÚV, která má být propojena s evidencí kroužků.  Dále byly 

vypracovány směrnice pro hodnocení posuzovatelů a směrnice pro specializaci posuzovatelů, 

které budou předloženy Shromáždění sboru posuzovatelů.  Byly zpracovány návrhy na novelizaci 

Řádu pro posuzovatele a Výstavního řádu. Tyto budou předloženy ostatním svazovým 

odbornostem ke sjednocení pravidel a ustanovení. V této oblasti je třeba získat vyšší finanční 

zdroje pro vzdělávání adeptů a posuzovatelů.  Je potřeba přimět posuzovatele k vyšší 

angažovanosti v okresních organizacích a chovatelských klubech, je také potřeba zajistit, aby 

posuzovatelé v daleko větší míře vystavovali své holuby na celostátních výstavách.  

Stalo se již tradicí, že v průběhu měsíce června je pořádán Aktiv chovatelských klubů v Litovli.  

ZO Litovel nám umožňuje pořádání tohoto aktivu v jeho zasedacích místnostech a výstavních 

prostorách včetně postavených výstavních klecí, za což jim patří poděkování. Jde nám o to, 

abychom tento aktiv co nejvíce proměnili v holubářský den. Součástí toho aktivu jsou odborné 

konzultace účastníku aktivu s holubářskými oborníky pod vedením RNDr. Tyllera. U holubů 

přinesených samotnými chovateli, jsou pak řešena různá holubářská témata.  Dále se zmínil, že 

letošní aktiv bude pořádán 28. června 2014 a požádal delegáty, aby tlumočili pozvání na tuto akci 

široké holubářské veřejnosti.  

V oblasti předávání informací se zaměřil na využívání webových stránek Svazu. Na těchto 

stránkách jsou tajemníkem naší komise př. Marušákem aktuálně uveřejňovány veškeré platné 

směrnice, různé seznamy, pokyny pro pořadatele výstav a posuzovatele, a také pro samotné 

chovatele. Umístěny jsou tam různé vzory formulářů pro stažení.  Konstatoval, že velká část 

funkcionářů okresních organizací a chovatelských klubů nedostatečné využívají tento zdroj 

informací pro informovanost svých řadových členů, zvláště pak starších přátel, kteří nemají 

přístup k internetu.    

ÚOKCHH  má záměr i nadále pokračovat  ve vydávání nových vzorníků plemen holubů 

v časopise Chovatel jako je tomu doposud a do konce roku chce ještě vypracovat a uveřejnit další 

vzorníky.  Jsme si vědomi hodnoty tisku v časopise Chovatel, a proto budeme ve věstníku 

časopisu zveřejňovat pouze usnesení ze zasedání ÚOKCHH a konference odbornosti s odkazem 

na webové stránky svazu, kde je umísťován celý zápis. Na ušetřené místo chceme právě 

uveřejňovat zmíněné vzorníky. 

Ad. 12). Zpráva revizní komise odbornosti – Ing. Václav Krůta 

Revize byla provedena dne 21. března 2014 v sekretariátu ÚV ČSCH za účasti: 

Ing. Václav Krůta – předseda revizní komise 

Oldřich Vízek – člen revizní komise 

Tomáš Marušák – tajemník ÚOK chovatelů holubů 

 

Program revize: 

1.) Kontrola plnění opatření z předcházející revize 



2.) Kontrola činnosti ÚOK chovatelů holubů 

3.) Kontrola hospodaření a účetních dokladů 

4.) Řešení stížností 

5.) Návrh na opatření – doporučení 

 

Ad 1.) Kontrola plnění opatření a činnosti ÚOK chovatelů holubů 

a.) Byla provedena kontrola vykazování počtu posouzených výstav a odvedených finančních 

prostředků do vzdělávacího fondu členy komise posuzovatelů Martinem Smetanou a Jiřím 

Holáněm s tímto výsledkem – bylo provedeno doplacení do vzdělávacího fondu. Posuzovatelé 

byli vyzváni k lepšímu vykazování posouzených výstav. 

b.) Revizní komise odbornosti doporučuje aby ÚOK chovatelů holubů předložila delegátům 

konference odbornosti chovatelů holubů ke schválení plán činnosti ÚOK chovatelů holubů a 

rozpočet na daný rok, včetně plánovaných činností a předpokládaným finančním výdajům 

jednotlivých pracovních komisí. 

c.) Posuzovatelé, kteří neměli uhrazené odvody do vzdělávacího fondu posuzovatelů (přítel: 

Cintl, Dvořák, Ing. Havlík, Mgr. Kožíšek, Kučera, Mašata, Pažák, Ing. Veltruský) uhradili 

nedoplatky dokonce května 2013. 

 

Ad. 2.) Kontrola činnosti ÚOK chovatelů holubů   

Dne 30. března 2013 se uskutečnila Volební konference delegátů okresních odborných komisí a 

zástupců klubů v HOSTELU Trim.  

Zvoleni do ÚOK chovatelů holubů – Wieder, Holaň, Kristek, Matouš, Mgr. Veselý 

Zvoleni do RK chovatelů holubů – Ing. Krůta, Vízek 

Delegáti konference rozhodli schváleným usnesením o hodnocení holubů na výstavách v České 

republice.  

Holubi budou hodnoceni podle evropského způsobu posuzování od 1. dubna 2014. 

V roce 2013 se uskutečnily tyto schůze ÚOK: 

a.) 15. června 2013 v Litovli – jednání ÚOK chovatelů holubů rozšířené o jednání se zástupci 

chovatelských klubů (Aktiv) 

b.) 13. září 2013 v Lysé nad Labem – jednání ÚOK chovatelů holubů rozšířené o jednání 

Standardové komise 

Ze schůzí jsou pořizovány zápisy, které obdrží všichni členové ÚOK a RK v elektronické 

podobě. Zápisy jsou pravidelně zveřejňovány na webových stránkách ČSCH.    

V březnu se konalo pravidelné školení posuzovatelů a adeptů.  

V roce 2013 bylo objednáno 151. 620 kusů nánožních kroužků.  

Revizní komise odbornosti zjistila, že při celostátní výstavě Chovatel 2013 v Lysé nad Labem 

konané ve dnech 15. – 17. listopadu 2013 nebyly naplněny podmínky uznání PCH holubů 

(Směrnice pro uznávání PCH holubů) ze strany těchto majitelů PCH: – Pavel Barták, Jan Kelbl, 

Jaroslav Bystřický, Bohumil Jelínek, Pavel Maglen, Alexandr Veselý a Jiří Jadrníček. 

 

Ad. 3.) Kontrola hospodaření a účetních dokladů 

Revizní komise provedla na základě předložených dokladů kontrolu hospodaření ÚOK chovatelů 

holubů za rok 2013. ÚOK chovatelů holubů plánovala náklady na činnost v roce 2013 ve výši 

853. 000,- Kč a výnosy ve výši 853. 000,- Kč. Skutečnost za rok 2013 byla, náklady ve výši 

700.312,68,- Kč a výnosy ve výši 817.780,- Kč. To je rozdíl ve výši + 117. 467,32,- Kč. 

Vybrané ukazatele: 

NÁZEV ÚČTU   PLÁN    SKUTEČNOST 

Cestovné funkcionářů   55. 000,- Kč   49. 422,- Kč 



Veterinární prevence PCH  20. 000,- Kč   27. 036,- Kč 

Odměny funkcionářů   30. 000,- Kč   30. 000,- Kč 

Nánožní kroužky   530.000,- Kč   721. 050,- Kč 

Vzdělávací fond   35.000,- Kč   38. 730,- Kč 

Byly kontrolovány čísla účtů: 512200, 518850, 504503 a 602350 a nebylo shledáno rozdílu. 

 

Ad. 4.) Řešení stížností 

Revizní komise obdržela dne 18. února 2014 podnět ze ZO ČSCH Soběslav k posouzení 

některých předpisů odbornosti chovatelů holubů, ve vztahu ke Stanovám ČSCH a prošetření 

postupu ÚOK chovatelů holubů při změně způsobu posuzování holubů na výstavách pořádaných 

ČSCH. 

Revizní komise projednala tento podnět a po prostudování příslušných paragrafů Stanov ČSCH a 

Organizačního řádu odbornosti chovatelů holubů a Usnesení konference odbornosti chovatelů 

holubů konané dne 30. března 2013 v Pardubicích. Neshledala nesoulad uváděných připomínek 

se Stanovami ČSCH, Organizačním řádem odbornosti chovatelů holubů schváleného dne 28. září 

2010 a usnesením Konference delegátů odbornosti chovatelů holubů ze dne 30. března 2013. 

Zaslaný podnět bude založen v dokumentaci Revizní komise odbornosti a bylo písemně 

odpovězeno ZO ČSCH Soběslav.  

Zodpovídá tajemník ÚOK chovatelů holubů T. Marušák 

 

Ad. 5.) Návrh na opatření – usnesení 

1. Revizní komise odbornosti doporučuje převedení nevyčerpaných prostředků z rozpočtu ÚOK 

chovatelů holubů roku 2013 do rozpočtu na rok 2014. 

2. Na základě platných Stanov ČSCH a Organizačního řádu odbornosti chovatelů holubů 

předkládat a schvalovat plán činnosti a návrh rozpočtu dané ÚOK, včetně ustanovených 

pracovních komisí. Tento návrh předkládat ke schválení Ústřední konferenci delegátů chovatelů 

holubů. 

3. Revizní komise odbornosti doporučuje ÚOK dbát na dodržování směrnic pro uznávání PCH 

holubů a vyžadovat od majitelů PCH holubů účast na CV, jak je uvedeno v podmínkách pro 

uznávání plemenných chovů. 

 

 Zprávu projednala a schválila revizní komise ÚOK chovatelů holubů dne 21. března 2014: 

Ing. Václav Krůta, předseda RK ÚOK chovatelů holubů 

Oldřich Vízek, člen RK  ÚOK chovatelů holubů  

V Praze dne 21. března 2014  

Ad. 13). Projednání rozpočtu odbornosti na rok 2015 – Ondřej Matouš 

Ondřej Matouš představil návrh rozpočtu na rok 2015. 

NÁVRH ROZPOČTU ÚOK CH OH NA ROK 2015. 

NÁKLADY. 

ČÍSLO 

ÚČTU 

NÁZEV ÚČTU PŘÍJMY VÝDAJE 

  Tržby z prodeje kroužků     190 000 Kč    



  Dotace MZE      130 000 Kč    

  Poplatky posuzovatelů       30 000 Kč    

502100 Spotřeba energie              3 000 Kč  

502200 Spotřeba tepla              9 000 Kč  

502300 Vodné stočné              1 000 Kč  

513100 Nákl. na reprezentaci - 

občerstvení 

           30 000 Kč  

501100 Spotřeba materiálu              7 000 Kč  

521200 Mzdové náklady - dohody            20 000 Kč  

501300 Svazová propagace         4 000,00 Kč  

512400 Cestovné zahraniční       30 000,00 Kč  

512200 Cestovné funkcionářů       65 000,00 Kč  

518500 Ubytování       25 000,00 Kč  

523100 Odměny funkcionářů       35 000,00 Kč  

518780 Ostatní služby (www stránky)         1 000,00 Kč  

518880 Podpora plemenné chovy + 

šlechtění 

      50 000,00 Kč  

518850 Veterinární prevence       20 000,00 Kč  

513200 Reprezentace, dary         5 000,00 Kč  

518200 Telefony (včetně tel. 

funkcionářů) 

      10 000,00 Kč  

513300 Ceny, dary, výstavy         5 000,00 Kč  

518100 Poštovné         3 000,00 Kč  

518790 Údržba počítačové sítě         3 000,00 Kč  

518791 Servis kopírka         1 000,00 Kč  

581550 Příspěvek na činnost       20 000,00 Kč  

582100 Mezinárodní styk - poplatky         3 000,00 Kč  

CELKEM     350 000 Kč         350 000 Kč  

 



Na delegátech konference bude, zavázat delegáty okresů, kteří pojedou na Valnou hromadu 

ČSCH, aby tento rozpočet v této výši prosadily.  

Ad. 14). Projednání směrnice pro uznávání plemenných chovů - Pavel Wieder 

Pavel Wieder představil návrh změny ve Směrnici pro uznávání plemenných chovů holubů. ÚOK 

chovatelů holubů navrhuje doplnit směrnici pro uznávání plemenných chovů holubů v části 

Podmínky uznávání PCH. - bod 4. Osvobození od poplatků klecného platí pouze po 

úspěšném absolvování podmínek uznávacího řízení a částka za klecné zaplacena 

chovatelem, mu bude zpětně vyplacena. Celý bod 4 bude znít - Vystavit 8 holubů jednoho 

plemene, barvy a kresby (výjimka je pouze u plemene indián a ostravská bagdeta) na výstavě 

kterou určí ÚOK chovatelů holubů pro uznávací řízení  PCH. Bude- li uznávací řízení probíhat na 

celostátní výstavě, je vystavovatel osvobozen od poplatku klecného za 4 vystavené holuby. U 

vzácných plemen a rázů našich národních plemen určených ÚOK je u všech 8 holubů osvobozen 

od poplatků klecného. Osvobození od poplatků klecného platí pouze po úspěšném absolvování 

podmínek uznávacího řízení a částka za klecné zaplacena chovatelem, mu bude zpětně 

vyplacena. 

Doplnění směrnice bylo většinou delegátů hlasováním schváleno. Schválená směrnice je přílohou 

tohoto zápisu, Příloha č. 1 - Konference 2014 - Směrnice PCH – 2014. 

V další části jednání se po diskusi delegáti přiklonili k ponechání Žádosti o uznání plemenného 

chovu holubů ve stejné podobě. Oba dokumenty jsou na webových stránkách ČSCH, v sekci 

holubi. 

Pavel Wieder požádal předsedu volební komise o pokračování v dalším bodu podle schváleného 

programu. 

 

Ad. 15). Představení kandidátů RK odbornosti chovatelů holubů  
JUDr. Michal Danišovič pokračoval v dalším jednání podle programu konference a podle 

schváleného volebního řádu představením jednotlivých kandidátů podle bodu číslo 7 schváleného 

volebního řádu. Všechny dotazníky byly doručeny ve stanoveném termínu, splňovaly všechny 

náležitosti: 

Kandidáty do KK (ÚRK) chovatelů holubů představil v abecedním pořadí: 

Ludvík Jiří – navrhuje ho ZO ČSCH Unkovice - Žabčice, doporučuje ho ZO ČSCH Unkovice - 

Žabčice a OO ČSCH Brno, chovatel holubů brněnských voláčů, je člen klubu chovatelů holubů 

brněnských voláčů, jednatel ZO, předseda OOK Brno, důchodce, člen ČSCH od roku 1961. 

Pitrmoc Dušan – navrhuje ho Klub chovatelů holubů rejdičů a racků, doporučuje ho ZO ČSCH 

Kostelní Bříza a OO ČSCH Sokolov, chovatel holubů rejdičů a prácheňských káníků, je 

posuzovatelem holubů, člen klubu chovatelů holubů rejdičů a racků, jednatel téhož klubu, 

povolání – soukromý podnikatel, člen ČSCH od roku 1979. 

Ing. Stein Gerhard – navrhuje ho ZO ČSCH Klimkovice, doporučuje ho ZO ČSCH Klimkovice 

a OO ČSCH Ostrava, chovatel holubů slezských voláčů, rejdičů, moravských bagdet, figurit, je 

posuzovatelem holubů, člen klubu chovatelů holubů slezských plemen holubů a klubu chovatelů 

holubů českých rejdičů a pražských rejdičů středozobých, vedoucí odboru holubů v ZO 

Klimkovice a OO Ostrava, povolání – soukromý podnikatel. 



JUDr. Michal Danišovič znovu vysvětlil náležitosti kolem voleb a zahájil volby. Požádal členy 

volební komise o spolupráci.  

Řídící schůze Pavel Wieder vyhlásil přestávku na volby.  

 

Ad. 16). Volby do RK 

JUDr. Michal Danišovič, předseda volební komise – Po sečtení hlasů vyhlásil výsledky 

doplňujících voleb do RK odbornosti chovatelů holubů. Volební komise ve složení JUDr. Michal 

Danišovič, Josef Brachtl a Miroslav Heller konstatovala, že sečetla hlasy pro jednotlivé 

kandidáty.  

Přítomno hlasování bylo 47 delegátů se 49 rozhodujícími hlasy. Ze 49 odevzdaných hlasovacích 

lístků byli všechny lístky platné. 

Výsledky voleb do ÚOK chovatelů holubů: 

Pořadí Jméno Příjmení Celkem 

1 Jiří Ludvík 33 

2 Gerhard Stein, Ing. 10 

3 Dušan Pitrmoc 6 

 

JUDr. Michal Danišovič, podle schváleného Volebního řádu potvrdil zvolení Jiřího Ludvíka do 

Kontrolní komise odbornosti chovatelů holubů. Ing. Gerhard Stein je zvoleným náhradníkem této 

komise. 

Pavel Wieder poděkoval volební komisi za odvedenou práci a přistoupil k dalšímu bodu, dle 

programu. Přítomné vyzval k diskusi. 

 

Ad. 17). Diskuse 
V diskusi postupně vystoupili delegáti okresů a zástupci klubů: 

 

Ing. Jaroslav Boukal, delegát okresu Kladno – nesouhlasí s posuzováním holubů evropským 

způsobem  

 

Leoš Nezval, delegát okresu Hodonín, zástupce klubu chovatelů holubů koburských skřivanů a 

římanů – nesouhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem, zpochybnil loni přijaté 

usnesení konference 

 

Jiří Ludvík, delegát oblasti Brno – vyslovil souhlas s posuzováním holubů evropským způsobem, 

je to pozitivní posuzování, založené na hledání předností u holubů. Jako další příspěvek zmínil 

číslování na nových kroužcích, návrat k sériím A 1 – 9999, B 1 – 9999 atd.  



 

Dušan Pitrmoc, delegát okresu Sokolov – nesouhlasí s posuzováním holubů evropským 

způsobem, klub rejdičů a racků by chtěl nadále posuzovat českým způsobem posuzování  

 

Jaroslav Vlček, starší, delegát okresu Znojmo – souhlasí s posuzováním holubů evropským 

způsobem, v Klubu chovatelů holubů kingů se posuzuje i americkým způsobem, oba způsoby 

jako první hledají přednosti u holubů  

 

Zdeněk Bek, delegát okresu Nymburk – nesouhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem  

 

Ing. Václav Krůta, delegát oblasti Plzeň – připomněl schválené usnesení z loňské konference 

odbornosti – Konference odbornosti chovatelů holubů pověřuje ÚOK chovatelů holubů 

rozhodnutím o systému hodnocení holubů na výstavách pořádaných ČSCH od 1. ledna 2014 

 

Jiří Ludvík, delegát oblasti Brno – zmínil posuzováním holubů evropským způsobem na 

zahraničních výstavách 

 

František Svatoň, zástupce klubu chovatelů benešovských holubů – nesouhlasí s posuzováním 

holubů evropským způsobem, proškolení posuzovatelů není dostatečné, posuzování na Evropské 

výstavě gigantů v Lysé nad Labem nebylo jednotné. Jako další příspěvek zmínil odvolací komise.  

Na CV a velkých národních výstavách by měly být ustavené nezávislé odvolací komise  

 

Karel Tihelka, delegát okresu Zlín – nesouhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem, je 

pro zachování současného způsobu posuzování  

 

Ing. Gerhard Stein, delegát okresu Ostrava, zástupce klubu chovatelů holubů moravských bagdet 

– hodnocení holubů evropským způsobem je pozitivní posuzování, vyhledává jako první klady na 

holubech a potom i doporučení, co by mněl chovatel na holubech zlepšovat. 

 

Martin Smetana, delegát okresu Svitavy, zástupce klubu chovatelů holubů českých čejek a lysek 

– na výstavách Klubu chovatelů holubů českých čejek a lysek se evropský způsob posuzování 

používá už řadu let a členové klubu jsou s ním spokojeni 

 

Ing. Josef Albrecht, delegát okresu Vyškov – souhlasí s posuzováním holubů evropským 

způsobem, v Klubu chovatelů holubů gigantů se posuzuje už několik let, je s ním spokojenost 

 

Evžen Gaš, delegát okresu Karviná – souhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem, 

v roce 2004 stejná averze k zákazu nafukování holubů, po několika letech už by nikdo holuby na 

výstavbách nenafukoval   

 

Josef Brachtl, zástupce klubu chovatelů holubů velkých voláčů – souhlasí s posuzováním holubů 

evropským způsobem, v Klubu chovatelů holubů velkých voláčů se posuzuje už několik let, 

chovatelé jsou spokojeni 

 



Pavel Drba, delegát okresu Litoměřice, zástupce klubu chovatelů holubů strukturových – 

souhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem, v Klubu chovatelů holubů strukturových 

se posuzuje také několik let 

 

Jiří Holaň, delegát okresu Opava – vysvětlil způsob posuzování holubů evropským způsobem na 

připravené prezentaci, není možné mít na výstavách většinu holubů ve třídě výborný, kvalita 

holubů u nás tomu neodpovídá, posuzovatelé byli školení, každý má i metodickou pomůcku pro 

vyjádření předností a vad 

 

Jiří Maček zástupce klubu chovatelů holubů českých staváků Sokolov – nesouhlasí 

s posuzováním holubů evropským způsobem, rozhodnutí o způsobu posuzování by se mělo 

nechat na rozhodnutí klubů  

 

Ing. František Honsa, delegát okresu Praha – západ, zástupce klubu chovatelů slepičáků – 

souhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem, současný způsob hledá na holubech vady, 

aby se mohli srážet body 

 

Pavel Wieder, předseda ÚOK, – souhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem, 

posuzovatelé jsou již několik let na tento způsob školeni, naposledy na školení v březnu, které 

bylo věnováno jen tomuto doškolení  

 

Jaromír Kropáček, delegát okresu Pardubice – souhlasí s posuzováním holubů evropským 

způsobem 

 

Slavibor Petržílka, delegát okresu Louny, zástupce klubu chovatelů holubů německých 

výstavních – seznámil přítomné delegáty se svým názorerm na posuzování holubů, dlouhou dobu 

zastupoval ČR v EE, německé posuzování doznalo i některé změny (bodové vyjádření), 

nesouhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem, to samé vyjadřuje i jako zástupce klubu 

NVH. 

 

Jan Dostál, zástupce klubu chovatelů holubů rejdičů a racků – nesouhlasí s posuzováním holubů 

evropským způsobem, rozhodnutí by se mělo nechat na klubech, zpochybnil usnesení 

z konference v roce 2013  

 

Ing. Václav Krůta, delegát oblasti Plzeň – připomněl schválené usnesení z loňské konference 

odbornosti  

 

Jaroslav Krotil, delegát okresu Příbram – nesouhlasí s posuzováním holubů evropským 

způsobem 

 

Jaroslav Vlček, starší, delegát okresu Znojmo – podpořil posuzování evropským způsobem 

 

Jiří Kristek, člen ÚOK – znovu podpořil posuzování evropským způsobem 

 

Jiří Ludvík, delegát oblasti Brno – podpořil posuzování evropským způsobem, vznesl dotaz na 

jednání s firmou SABE a pořádání výstav společně se Slovenským svazem chovatelů 



 

Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH – jednání s firmou SABE probíhají 

 

Ing. Václav Krůta, delegát oblasti Plzeň – jednání s firmou SABE je hotové, sleva na poháry 

bude 30% 

 

Ing. Jaroslav Boukal, delegát okresu Kladno – zopakoval nesouhlas s posuzováním holubů 

evropským způsobem, rozhodnutí nechat na klubech 

 

Josef Tuček, delegát okresu Kolín – nesouhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem 

 

Radim Kutra, zástupce klubu chovatelů holubů rysů – souhlasí s posuzováním holubů evropským 

způsobem 

 

Ing. Jan Vaňourek, delegát okresu Šumperk – nedoporučuje a nepodporuje ponechání dvou 

způsobů posuzování na výstavách ČSCH 

 

Josef Brachtl, zástupce klubu chovatelů holubů velkých voláčů – doporučil posuzování holubů 

evropským způsobem  

 

Josef Šach, delegát okresu Benešov – nesouhlasí s posuzováním holubů evropským způsobem 

 

RNDr. Milan Tyller, člen standardové komise ÚOK – připomněl svůj návrh, umístit na webové 

stránky ČSCH tiskopisy – Rodokmen holuba a Plemenné knihy chovných párů holubů, jako další 

vznesl připomínku k počtu placených zaměstnanců sekretariátu 

 

Zdeněk Uhlíř, zástupce klubu chovatelů holubů bradavičnatých plemen – doporučil posuzování 

holubů evropským způsobem, poslední speciální výstava byla takto posuzována  

 

 

Pavel Wieder, předseda ÚOK – uzavřel tento okruh diskuse, znovu připomněl proškolení 

posuzovatelů na tento způsob posuzování 

Vyzval delegáty k dalším tématům do diskuse. 

 

Martin Smetana, delegát okresu Svitavy, zástupce klubu chovatelů holubů českých čejek a lysek 

– vznesl dotaz na Ing. Miroslava Krofta, k současnému dění ve Svazu – odstoupení části členů 

ÚRK ČSCH, fungování ÚV ČSCH. 

 

Jiří Maček, zástupce klubu chovatelů holubů českých staváků – vznesl dotaz na čestné členy 

ČSCH. 

 

Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH – poděkoval za pozvání na konferenci. 

K dotazům během diskuse: 

Kroužky – bylo jednáno s výrobcem, z důvodu odchodu drůbežářů k jinému výrobci by došlo ke 

zvýšení ceny kroužků, proto obě odbornosti odebírají kroužky od německého výrobce. U 

doobjednávek byla určená nová cena 7,- Kč. Chovatelům, kteří zaplatili původní cenu, bude 

rozdíl vrácen. Bude jednáno s výrobcem o způsobu značení kroužků (písmena, série čísel). 



   

Radim  Kutra, zástupce klubu chovatelů holubů rysů – vznesl dotaz na cenu kroužků od 

původního výrobce, byl spokojen s kvalitou českých kroužků 

 

Pavel Wieder, předseda ÚOK, připomněl vrácení přeplatků za doobjednávky kroužků (nově 

stanoveno 7,- Kč) 

 

Karel Tihelka, delegát okresu Zlín – vznesl dotaz na členství v ČSCH, vyslovil názor na možnost 

poskytování kroužků nečlenům ČSCH 

 

Leoš Nezval, delegát okresu Hodonín, zástupce klubu chovatelů holubů koburských skřivanů a 

římanů – znovu připomněl série čísel na kroužcích  

 

Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH – pokračoval v odpovědích na dotazy z diskuse. 

Rozpočet ČSCH a chovatelských odborností. Rozpočet všech chovatelských odborností, byl 

krácen. Ušetřené finanční prostředky za rok 2013 budou přidány do rozpočtů odborností.  

Počet zaměstnanců na sekretariátu ČSCH je plně v kompetenci generálního sekretáře ČSCH. 

Pořádání výstav – ČSCH má uzavřenou smlouvu na pořádání celostátních výstav do roku 2015. 

Probíhají jednání se slovenskou stranou o možnosti pořádání společných výstav, jednou 

v Čechách, jednou na Slovensku. 

Odstoupení části členů ÚRK ČSCH – seznámil přítomné se skutečnostmi, které vedly k rezignaci 

dvou členek ÚRK ČSCH.  

Ing. Václav Krůta, delegát oblasti Plzeň – vysvětlil delegátům důvody, proč rezignovala část 

členů ÚRK ČSCH, sám je připraven rezignovat na mimořádné Valné hromadě ČSCH.  

Dále doplnil informaci o poskytovaných právních službách, za které Svaz platí nemalé částky. 

  

JUDr. Michal Danišovič, delegát okresu Mělník, zástupce klubu chovatelů holubů slezských 

plemen – informoval delegáty o tom, že nabízel své právní služby ČSCH zdarma. Připomněl 

vedení kárných žalob proti některým členům ČSCH. 

 

Ing. Václav Krůta, delegát oblasti Plzeň – na dotaz doplnil, jedná se o částky ve statisících korun. 

 

Martin Smetana, delegát okresu Svitavy, zástupce klubu chovatelů českých čejek a lysek, JUDr. 

Michal Danišovič, delegát okresu Mělník, zástupce klubu chovatelů holubů slezských plemen 

a s nimi další delegáti požádali Ing. Miroslava Krofta o přímé vyjádření k fungování ÚV ČSCH.  

 

Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH – na přímou otázku přímá odpověď – ÚV ČSCH 

takto nemůže fungovat a doporučil, aby v následujících volbách bylo vždy dbáno na to, aby ÚV 

ČSCH pracoval jako 9 členný, minimálně 7 členný. 

Martin Smetana, delegát okresu Svitavy, zástupce klubu chovatelů českých čejek a lysek a s ním 

další delegáti navrhli, zapracovat do usnesení konference odbornosti chovatelů holubů zavázat 

delegáta odbornosti chovatelů holubů na mimořádnou Valnou hromadu ČSCH úkolem vyzvat 

členy ÚV ČSCH k odstoupení z funkcí. 

 



Karel Tihelka, delegát okresu Zlín – připomněl znovu čestné členství ČSCH a vyjádřil 

poděkování organizátorům této konference za  perfektní organizaci a konání této konference 

v důstojných a plně vyhovujících podmínkách. 

 

Po vyčerpání diskusních příspěvků vyzval Pavel Wieder návrhovou komisi k předložení návrhu 

usnesení. 

 

Ad. 18). Usnesení 
Ing. Václav Krůta přednesl návrh na usnesení: 

 

Pozváno: 75 delegátů z okresních a oblastních organizací ČSCH a 28 zástupců klubů  

Zúčastnilo se: 47 delegátů z pozvaných okresních a oblastních organizací ČSCH a 26 zástupců 

klubů chovatelů holubů.  

Při hlasování o usnesení přítomno - 40 delegátů s hlasem rozhodujícím  

A) Konference schvaluje: 

1. Program konference a jednací řád 

2. Volební řád 

3. Pracovní komise: 

 Mandátovou komisi ve složení – Ing. Josef Albrecht, Radim Kutra, Jiří Punda 

Návrhovou komisi ve složení – Ing. Václav Krůta, Pavel Barták, Evžen Gaš  

Volební komisi ve složení – JUDr. Michal Danišovič, Josef Brachtl, Miroslav Heler  

4. Klíč pro delegáty na konferenci odbornosti v roce 2015 -  350 členů se rovná 1 hlas 

5. Uzavření stížnosti Klubu chovatelů holubů rejdičů a racků dle návrhu ÚOK chovatelů holubů 

– uzavřít stížnost Klubu chovatelů holubů rejdičů a racků jako bezpředmětnou 

6. Zprávu revizní komise ÚOK chovatelů holubů za rok 2013, kterou přednesl Ing. Václav Krůta 

7. Návrh rozpočtu ÚOK chovatelů holubů na rok 2015 

8. Ponechání tiskopisu "Žádost o uznání plemenného chovu holubů“ v současné podobě 

9. Zvolení Jiřího Ludvíka do RK odbornosti holubů a zvolení náhradníka Ing. Gerharda Steina do 

této komise 

10. Delegáta za odbornost chovatelů holubů na mimořádnou Valnou hromadu ČSCH  - Pavla 

Wiedera 

11. Doplnění bodu 4, v předpise Směrnice pro uznávání plemenných chovů holubů  – poplatky.  

„4. Vystavit 8 holubů jednoho plemene, barvy a kresby (výjimka je pouze u plemene indián a 

ostravská bagdeta) na výstavě kterou určí ÚOK chovatelů holubů pro uznávací řízení PCH. 

Bude-li uznávací řízení probíhat na celostátní výstavě, je vystavovatel osvobozen od poplatku 

klecného za 4 vystavené holuby. U vzácných plemen a rázů našich národních plemen určených 

ÚOK je u všech 8 holubů osvobozen od poplatků klecného. 

Osvobození od poplatků klecného platí pouze po úspěšném absolvování podmínek 

uznávacího řízení a částka za klecné zaplacena chovatelem, mu bude zpětně vyplacena.“ 

 

B. Bere na vědomí: 

1. Možnost objednávání nánožních kroužků pro holuby přes chovatelské Kluby, za podmínky 

dodržení požadovaných formalit, viz usnesení -  „Usnesení XVII. Valné hromady ČSCH - 

Předávat každoročně na sekretariát ÚV ČSCH seznam svých členů k datu 31. 12., a to nejpozději 

do 31. 3. následujícího roku“ 

2. Zprávu předsedy ÚOK chovatelů holubů Pavla Wiedera o činnosti za rok 2013 

3. Zprávu předsedy komise posuzovatelů Jiřího Holaně 



4. Zprávu Jiřího Kristka o stavu PCH holubů 

5. Zprávu o stavu uznávacího řízení plemene Chebská straka 

6. Zprávu RNDr. Milana Tyllera o činnosti Standardové komise 

7. Zprávu Mgr. Bc. Alexandra Veselého o mezinárodní činnosti ÚOK chovatelů holubů v sekci 

EE chovatelů holubů za rok 2013 – přednesenou Pavlem Wiederem 

8. Diskusní příspěvky delegátů a zástupců Klubů chovatelů holubů 

C) Konference doporučuje: 

1. Provádět vzdělávání posuzovatelů a chovatelů holubů více prakticky (školení na přinesených 

holubech v klecích) na konkrétních plemenech holubů 

2. Řešit číselné řady a ceny nánožních kroužků pro holuby 

3. Na celostátních výstavách ustavovat odvolací komise 

4. Na webové stránky ČSCH umístit do sekce holubů tiskopisy - Rodokmen holuba a Plemenné 

knihy chovných párů holubů 

5. Zajistit distribuci kroužků pro holuby na okresy a chovatelské kluby nejpozději do 20. prosince 

příslušného roku    

D) Konference ukládá: 

1. Naplnit plán činnosti a rozpočet odbornosti chovatelů holubů na rok 2014 

2. Uskutečnit uznávací řízení plemenných chovů holubů na období let 2015-2016 

3. Na příští konferenci odbornosti provést dílčí hodnocení nového způsobu posuzování holubů 

4. Delegátovi za odbornost holubů na Valné hromadě ČSCH Pavlovi Wiederovi, aby přednesl 

stanovisko delegátů konference chovatelů holubů v tomto znění: Delegáti konference odbornosti 

chovatelů holubů vyjadřují nespokojenost s prací současného ÚV ČSCH a generálního sekretáře 

a navrhují, aby následná valná hromada schválila nové stanovy ČSCH, které zabezpečí 

systémové změny v řízení Svazu. 

 

Ing. Václav Krůta vyzval delegáty k doplnění usnesení. 

 Ing. Jaroslav Boukal, delegát okresu Kladno – vznesl dotaz k hlasování o způsobu posuzování na 

výstavách ČSCH. 

Ing. Václav Krůta – vysvětlil proč nelze hlasovat, viz usnesení minulé konference, je možná 

pouze revokace usnesení z roku 2013. 

Ing. Jaroslav Boukal, delegát okresu Kladno – navrhl hlasovat o revokaci usnesení z roku 2013 –  

A). Konference schvaluje: v bodě 7. Konference odbornosti chovatelů holubů pověřuje ÚOK 

chovatelů holubů rozhodnutím o systému hodnocení holubů na výstavách pořádaných ČSCH od 

1. ledna 2014  

Hlasování o revokaci usnesení: přítomno 26 delegátů s hlasem poradním – 22 delegátů PROTI, 4 

delegáti PRO, přítomno 40 delegátů s hlasem rozhodujícím 32 delegátů PROTI, 7 delegátů PRO, 

1 delegát se zdržel – návrh byl zamítnut. 

 

Ing. Václav Krůta, po zjištění počtu delegátů s hlasem rozhodujícím dal hlasovat o usnesení.   

V době hlasování přítomno 40 delegátů s hlasem rozhodujícím. Po doplnění připomínek k tomuto 

usnesení, bylo hlasováno o usnesení. Hlasování: 35 delegátů PRO, 3 delegáti PROTI a 2 delegáti 

se zdrželi.  

Členové návrhové komise:  Ing. Václav Krůta, Pavel Barták a Evžen Gaš 

Předseda ÚOK chovatelů holubů Pavel Wieder poděkoval všem za účast, popřál všem 

účastníkům mnoho chovatelských úspěchů a jednání Ústřední konference delegátů odbornosti 

chovatelů holubů ukončil.  

Zapsal: Tomáš Marušák, tajemník ÚOK chovatelů holubů 


